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Аб’явА
•	 Каб	атрымліваць	кожны	ну-

мар	газеты	«Гасцінец»	паведаміце	
рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	 зрабіце	 бес-
платную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	“Гасцінец”	змяш-
чае	бясплатныя	абвесткі	чытачоў	
выдання.	 Дзеля	 размяшчэння	
абвесткі	запоўніце	купон	або	патэ-
лефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	 пра-
вы	 спажыўца,	 працаўніка,	то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	 абаро-
не	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас:	
Гарадок,	 вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	
ў	 кожны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	
да	 18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	 карыстанне	 беларускія	 кнігі,	
часопісы	або	іх	набыць	звяртайце-
ся	на	адрас:	Гарадок,	вул.	Галіцкага	
д.16	кв.2	ў	кожны	аўторак	і	чацвер	з	
16	да	18,	або	на	тэлефоны	газеты	
«Гасцінец»

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	Сло-
вам,	сувенірам.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 
Цытата нумара:

Несправядлівасць у 
адносінах да аднаго 
ўяўляе пагрозу для 
ўсіх.

Шарль Мантэск’е.
Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

У склад Гарадоцкай акруговай камісіі уклю-
чаны прадстаўнік Партыі БНФ Пётр Куцкін. 

8 лютага Віцебскі аблвыканкам і прэзідыум 
абласнога Савета дэпутатаў зацвердзіў склад 
акружных камісій па выбарах дэпутатаў аблса-
вета. З 739 членаў  60 акруговых камісій толькі 
20 членаў прадстаўляюць апазіцыйныя партыі, 
пры гэтым апазіцыйнасць 15 сябраў былой ПКБ 
выклікае пэўныя сумненні.  А пераважная боль-
шасць сябраў ад праўладных арганізацый тыпу 
БРСМ, «Белая Русь», саюза жанчын, аб’яднання 
ветэранаў, Федэрацыі прафсаюзаў.

Аналагічны склад і Гарадоцкай акруговай 
камісіі № 9, за выключэннем Пятра Куцкіна ад 
Партыі БНФ, ветэрана дэмакратычнага руху. 
Упершыню з 1994 году у выбарчую камісію 
уключан прадстаўнік апазіцыйнай партыі. Пры 
гэтым у камісію не ўключылі Леаніда Гаравога, 
якога вылучыла недзяржаўная Віцебская аблас-
ная грамадская арганізацыі «Самакіраванне і 
грамадства».

Наколькі улады будуць дэманстраваць 
«лібералізацыю» у мясцовай выбарчай кампаніі 
пакажа час. Проста зараз ва ўмовах «прыгон-
най» кантрактнай сістэмы і адміністратыўнага 
ціску на іншадумства ў грамадстве амаль не 
засталося сілаў да супраціву. Тым больш на 
мясцовых выбарах, дзе абраныя дэпутаты не 
маюць амаль ніякіх рэальных правоў.

Л. Антонаў.

Вы трымаеце ў руках соты нумар 
незалежнага выдання “Гасцінец”. 
Першы нумар пабачыў святло яшчэ 
ў сакавіку 1998 года напярэдадні 
80-х угодкаў утварэння Беларускай 
Народнай Рэспублікі. Першы нумар 
быў толькі на адным лістку  фармата 
А4. Потым газеты выдавалася і на ча-
тырох лістах, і на васьмі лістах фар-
мата А4, а з канца 2008 года пачала 
выходзіць на лістах сёняшняга паме-
ра А3, так як выходзяць раённыя га-
зеты. І ад штомесячніка мы перайшлі 
на двухразовы выпуск выдання.

На нашых старонках заўжды былі 
матэрыялы аб рэальным жыцці 
Беларусі, пра якое вельмі мала га-
ворыцца ў дзяржаўных СМІ. Мы 
падымаем тэмы, якія абыходзяць 
бокам афіцыйныя выданні. Падаём 
інфармацыю пра падзеі ў Беларусі, 
якія не асвятляюцца афіцыйнымі 
СМІ. Пры манапалізаваных сродках 
інфармацыі наша выданне амаль 
адзіная крыніцы чыстага паветра, 
глытка свабоды ў аўтарытарнай 
краіне.

Для чытачоў мы імкнемся 

прадстаўляць інфармацыю аб рэ-
альных падзеях у краіне, рэаль-
ным жыцці грамадзян. Што у нас 
атрымліваецца, то гэта бачна нашым 
чытачам. І вельмі жадаема, каб чы-
тачы супрацоўнічалі з выданнем. 
Пачатак у гэтым пакладзены, але 
трэ рухацца далей. Будзем рухацца ў 
накірунку большай інфармаванасці 
аб жыцці прадпрыемстваў, 
арганізацый раёна. Ды і пра наш 
раён шмат чаго цікавага магчыма 
пісаць, бо ўладам больш патрэб-
ныя лічбы росту, чым пазітыўнае 
развіццё краю. Але калі яны пажада-
юць, то і іх меркаванні магчыма буд-
зе надрукаваць у нашым выданні.

Чытачам таксама прапаную 
запоўніць анкету і перадаць у рэдак-
цыю, каб чарговыя сто нумароў былі 
б  яшчэ лепшымі. І новай асаблівасцю 
нашых наступных нумароў можа 
быць выхад на трох лістах, як гэты 
нумар. Дзеля гэтага мы і шукаем 
падтрымкі ў нашых аднадумцаў. Тых, 
хто жадае бачыць Беларусь вольнай, 
дэмакратычнай краінай.

Леанід Гаравы.

Камісію крыху 
разбавілі

Забяспечыць роўныя 
выбарчыя правы

15 лютага ў Гарадоцкую пракурату-
ру з заявай аб парушэнні заканадаўства 
звярнуўся актывіст «Руху «За свабоду!» 
Леанід Гаравы.  Заява зарэгістравана ў 
канцэлярыі пад нумарам 15. Падставай для 
звароту стала ўтварэнне Гарадоцкай раён-
най камісіяй выбарчых акруг па выбарах 
дэпутатаў Гарадоцкага райсавета, па мер-
каванню заяўніка, з парушэннем нормы 
арт. 15 ч. 6 выбарчага кодэксу.

Выбарчы кодэкс Рэспублікі Беларусь 
арт. 15 у ч.6 указвае, што «выбарчыя акругі 
ўтвараюцца з прыкладна роўнай колькасці 
выбаршчыкаў: адхіленне колькасці 
выбаршчыкаў у выбарчай акрузе... па вы-
барах дэпутатаў адпаведнага мясцовага 
Савета дэпутатаў ад сярэдняй колькасці 
выбаршчыкаў, якія прыходзяцца на вы-
барчы округ у дадзены мясцовы Савет 
дэпутатаў, як правіла, не можа перавы-
шаць 10 працэнтаў».

Колькасць выбаршчыкаў на тэрыторыі 
Гарадоцкага раёна складае каля 20276 
выбаршчыкаў. Гарадоцкім райсаветам для 
выбараў Гарадоцкага Савета дэпутатаў 26-
га склікання была вызначана колькасць 
выбарчых акругаў – 31, пры гэтым ся-
рэдняя колькасць выбаршчыкаў на 
акругу павінна складаць  – 654 
грамадзяніна, што вало-
даюць выбар-
чым правам. 
А д п а в е д н а 
патрабаванняў 
артыкула 15 ч.6 
Выбарчага ко-
дэксу колькасць 
выбаршчыкаў 
у акрузе па Га-
радоцкаму раё-
ну, як правіла, 

можа быць ад 588 выбаршчыкаў да 721 
выбаршчыка.

Гарадоцкая раённая камісія па прапано-
ве Гарадоцкага райвыканкама ўтварыла 31 
выбарчую акругу ад 420 выбаршчыкаў да 
842 выбаршчыкаў у іх. Пры гэтым фактыч-
на за межамі Выбарчага кодэксу адпаведна 
арт. 15 ч.6 было ўтвораны 18(!!!) выбарчых 
акруг. Аб гэтым паведамляла раённая газе-
та «Гарадоцкі веснік» напачатку лютага.

Пры гэтым колькасць выбаршчыкаў 
дзвюх выбарчых акруг вайханскай (420)  і 
Прудніцкай (421) з вайханскага сельса-
вета менш, чым колькасць выбаршчыкаў 
у Кабішчанскай (842) акрузе і роўна 
колькасці выбаршчыкаў Студэнцкай 
(841) акругі. Фактычна галасы выбаршчыкаў 
Вайханскага сельсавета у два разы больш 
значныя, чым галасы выбаршчыкаў з 
Кабішчанскай і Студэнцкай акруг, бо ў іх 
841 выбаршчык выбірае двух дэпутатаў 
райсавета, а ў Кабішчанскай і Студэнцкай 
акругах выбіраецца па аднаму дэпута-
ту. Як у верамеяўскай, Даўгапольскай, 
баграмянаўскай акругах, дзе колькасць 
выбаршчыкаў таксама больш за 800.

Актывіст лічыць, што выбарчыя акругі 
па выбарах дэпутатаў Гарадоцкага рай-
савета былі ўтвораны з парушэннем вы-
шэй названых патрабаванняў ВК РБ. Гэта 
парушае раўныя выбарчыя правы гра-
мадзян, можа прывесці да прызнання 
несапраўднасці выбараў у Гарадоцкі рай-
савет і марнатраўству народных грошаў.

Леанід Гаравы просіць пракурора 
правесці праверку выкладзеных фактаў 
і пры неабходнасці прыняць меры для 
аднаўлення нормаў дзеючага белару-
скага заканадаўства.

Л. Антонаў.

Пад час правядзення вышука ў непрацую-
чага грамадзяніна знайшлі каля 50 грам ма-
рыхуаны 

8 лютага супрацоўнікі міліцыі праводзілі  
вобыск  па крымінальнай справе ў доме 39 
гадовага грамадзяніна і выявілі прыхаваную 
марыхуану. Адпаведна складзенага пратако-
ла было вынята і канфіскавана 48,138 г нарка-
тычнага рэчыва.

Пасля канфіскацыі была ўзбуджана 
крымінальная справа па арт. 328 ч. 1 КК – 
«Незаконны абарот наркатычных сродкаў, 
псіхатропных рэчаў і іх прэкурсараў». «Ама-
тара» марыхуаны чакае следства і магчымае 
пакаранне ў судзе  -- абмежаванне волі да 5 
гадоў, або яе пазбаўленнне ад двух да пяці.

Л. Антонаў.
Паводле сайта віцебскага УУС.

Знайшлі 
марыхуану

На здымку: веласіпеды ля чыгуначнага вакзала Гаагі.

Сто КРоКАў ДА СвАбоДы

Патрабуе ў звароце ў Гарадоцкую пракуратуру актывіст «Руху 
«За свабоду! « Леанід Гаравы. 

“Гасцінец” ў Інтэрнэце
Шаноўны чытач! Раней чым з паштовай 

скрыні вы можаце чытаць нашу газету  ў 
Інтэрнэце. Газета размешчана на сайце 
http://haradok.belarda.org/  і яе магчы-
ма спампаваць у раздзеле “Незалежныя 
выданні” на старонцы “Гасцінец”.
вынікі апошняга апытання 
на сайце http://haradok.belarda.org/
як працуе адзіны гарадоцкі 
аўтобус?
Добра ........................................................ 0%
Здавальняюча ........................................ 6%
Кепска ...................................................... 12%
А ён працуе? .......................................... 72%
Не ведаю ................................................. 10%

 

Шаноўны чытач! Адкажыце на пытанні 
(падкрэсліце варыянты адказа) і дашліце 
анкету на адрас рэдакцыі. Дзякуй!

Апытанне  аб выданні 
1. як вы ацэньваеце змест выдання?
•	 выдатны
•	 добры
•	 здавальняючы
•	 нездавальняючы
2. як вы ацэньваеце вёрстку выдання?
•	 выдатная
•	 добрая
•	 здавальняючая
•	 нездавальняючая
•	 не	ведаю
3. Для мяне цікавы матэрыялы пра (ука-

жыце тры пазіцыі):
1. Дачу;
2. Здароўе
3. Спорт;
4. Выхаванне дзяцей;
5. Жанчын;
6. Узаемаадносіны;
7. Адукацыя;
8. Аўтамабілі;
9. Адпачынак;
10. іншае_________________________
4. У выданні мяне цікавіць: (укажыце тры 

пазіцыі, гл. на адвароце)
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12 лютага адкрываюцца XXI алімпійскія 
гульні ў канадскім Ванкуверы. На зімовых 
алімпійскіх гульнях удзельнічае беларуская 
алімпійская каманда з 49 нашых спартсменаў. 
Упершыню у камандзе будзе удзельнічаць 
прадстаўніца Гарадоччыны Настасся Дуба-
рэзава, 1987 г. нараджэння. Толькі ў гэтым 
алімпійскім сезоне Настасся замацавала-
ся ў жаночай лыжнай камандзе, дзе пас-
ля мінулага сезону пацясніла Вікторыю 
Лапаціну.

У межах падрыхтоўкі да алімпійскіх 
гульняў Настасся Дубарэзава прыняла ўдзел 
у Кубку міра сярод жанчын, дзе атрыма-
ла два заліковых ачкі пад час папулярных 
спаборніцтваў Тур дэ Скі, што праходзіў у 
Італіі. На гэтых спаборніцтвах Настасся пад 
час гонкі масавага старту на 10 км класічным 
стылем заняла 29-е месца. Пакуль гэта леп-
шы вынік сярод нашых лыжніц у межах Кубка 
міру.

Лыжныя спаборніцтва пройдуць амаль 
усю алімпіяду з 15 па 28 лютага, а распач-
нуцца гонкамі свабодным стылем на 15 км 
у мужчын і 10 км у жанчын 15 лютага. Пажа-
даем нашай спартсменцы годных стартаў у 
Ванкуверы.

Расклад спаборніцтваў 
15 лютага, панядзелак 
10:00 Жанчыны. 10 км (вольны стыль) 
12:30 Мужчыны. 15 км (вольны стыль) 
17 лютага, серада 

10:15 Жанчыны. Спрынт. Кваліфікацыя 
10:40 Мужчыны. Спрынт. Кваліфікацыя 
12:30 Жанчыны. Спрынт. Чвэрцьфіналы 
12:55 Мужчыны. Спрынт. Чвэрцьфіналы 
13:20 Жанчыны. Спрынт. Паўфіналы 
13:30 Мужчыны. Спрынт. Паўфіналы 
13:45 Жанчыны. Спрынт. Фінал 
13:55 Мужчыны. Спрынт. Фінал 

19 лютага, пятніца 
13:00 Жанчыны. Гонка праследавання 15 

км (7/5 класічным + 7/5 вольным стылем) 
20 лютага, субота 
13:30 Мужчыны. Гонка праследавання 30 

км (15 класічным + 15 вольным стылем) 
22 лютага, панядзелак 
10:45 Жанчыны. Камандны спрынт (воль-

ны стыль). Паўфіналы 
11:35 Мужчыны. Камандны спрынт (воль-

ны стыль). Паўфіналы 
13:00 Жанчыны. Камандны спрынт (воль-

ны стыль). Фінал 
13:25 Мужчыны. Камандны спрынт (воль-

ны стыль). Фінал 
24 лютага, серада 
11:15 Мужчыны. Эстафета 4х10 км 

(класічны + свабодны стылі) 
25 лютага, чацвер 
11:00 Жанчыны. Эстафета 4х5 км (класічны 

+ свабодны стылі) 
27 лютага, субота 
11:45 Жанчыны. Мас-старт 30 км (класічны 

стыль) 
28 лютага, нядзеля 
9:30 Мужчыны. Мас-старт 50 км (класічны 

стыль) 
Увага! Паказана мясцовае час пачатку 

спаборніцтваў. Час па Менску + 10 гадзін

Л. Антонаў.

напярэдадні ванкувера. Замяшанне на лыжні
Дзяўчаты ўжо разыходзіліся, 

Анастасія Дубарэзава прасіла 
надаць ёй яшчэ хвіліну ўвагі: 
«Хачу расказаць, як на днях 
хадзіла да Міхайлаву даведацца, 
чаму не еду на Алімпіяду». Я зноў 
прысела побач з Абросімавым 
(рэд. - зараз трэнер А. Дубарэ-
завай), які, як высветлілася, не ў 
першы раз чуў гэтую гісторыю. І 
было такое ўражанне, што ў па-
мяць Насці гэта размова урэза-
лася назаўсёды. 

Як я зразумела, спартсменка 
адразу патлумачыла галоўнаму 
трэнеру мэта візіту. Аднак, па 
яе словах, суразмоўца катэга-
рычнай тонам заявіў: «Я проста 
не хачу з вамі размаўляць! У вас 
ёсць трэнер, вось і ідзіце да яго 
«. Зрэшты, ад мэтанакіраванай 
Насці адчапіцца было не зусім 
проста. Тады ёй пайшлі на 
саступкі: «Калі па-чалавечы, то 
скажу прама. Пасля кожнага 
этапу Кубка свету я пішу спра-
ваздачы аб гатоўнасці каманды 
да Алімпійскіх гульняў і пры-
воджу канкрэтныя факты ... Мы 
правалілі падрыхтоўку - і ў муж-
чын, і ў жанчын! Трэба шчыра 
аб гэтым сказаць. Так, у нас не 
было ўрача, але ў астатнім былі 
забяспечаны ўсім!.. Я выказаў 
сваё меркаванне і аднёс паперу 
ў міністэрства ... Як дзяржаўны 
чалавек, я стаю перад фактам. 
У асабістых гонках жанчыны не 
могуць прэтэндаваць на двац-
цатку наймацнейшых!.. Яшчэ 

раз кажу: у мяне ёсць сваё мер-
каванне. Вы можаце яго не пры-
маць. Падабаецца яно вам ці не 
падабаецца, мне ўсё роўна... Не 
ўпэўнены, што могуць паслаць 
на Алімпіяду нават чатырох 
жанчын!» І кіраўнік абрынуў на 
лыжніцу, мабыць, смяротны, на 
яго думку, аргумент:»Можа, і 
мяне не пашлюць!» 

Насцю было не зламіць: 
«Але мы зарабілі для краіны 
алімпійскія квоты». Цярпенне ў 
яе апанента вычэрпваецца: «Так 
дзяржаве на вашыя квоты на-
пляваць! Можа, наогул двух ча-
лавек пашлюць... Я не супраць ні 
аднаго ўдзельніка. Супраць вас 
наогул нічога не маю... Учора 
быў у Паўлоўскага. Калі б у мяне 
было жаданне выцягнуць каго-
та на Алімпіяду, то я не змог бы 
гэтага зрабіць, так як месцамі ў 
пратаколе нікога не обманешь, 
там жа спецыялісты!» 

Дубарэзава білася адчай-
на: «Але чаму Лапаціна едзе ў 
Ванкувер замест мяне? Я ж усё 
крытэры выканала, а яна - ні ад-
наго! «Суразмоўца хутка здабыў 
глебу пад нагамі: «Лапаціна 
абыграла вас на этапе Кубка 
свету ў Куусамо». Насця патра-
бавала канкрэтыкі: «Віка была 
57-й, а я - 58-й. Наша каманда 
проста набірала спрынтэрскія 
старты. Я ж не спрынтэр!» 
Міхайлаў настойліва цвярдзіў 
сваё: «У Аўстрыі ў гонцы на 5 
кіламетраў вольным стылем вы 

ёй прайгралі». Дзяўчынка пра-
цягвала супраціўляцца: «Але 
гэта быў не этап Кубка свету! У 
дадатак я бегаю лепш «класікай», 
а не «каньком»!» Контраргумен-
ты апанента білі, здавалася б, 
прама ў яблычка» Вы беглі на 
чацвёртым этапе эстафеты ў 
Бейтасталене і прайгралі вельмі 
шмат «. І тут ён прамахнуўся, бо 
член нацыянальнай каманды 
вымушана была канстатаваць: 
«Я бегла другі этап. Вы нават не 
ведаеце, хто быў на якім этапе ў 
адзінай эстафеце сезона!» 

Што тут заставала-
ся рабіць зусім абязброе-
наму спецыялісту? Толькі 
выклікнуць: «Я не хачу больш 
з вамі размаўляць!» На тым і 
развіталіся... 

Калі Насця, зноў перажыўшы 
узрушэньне пасля апавядання, 
сышла, Абросімаў уздыхнуў: 
«Дубарэзава першы год 
трэніруецца са мной. Але ўжо 
магу сказаць, што гэта вельмі 
прыстойны, добры, справядлівы 
чалавек. Яна пасля размовы з 
галоўным трэнерам спаць не 
можа. Я ёй яшчэ тыдзень таму 
сказаў, што толькі калі ў сама-
лёт сядзеш, можаш радавацца, 
што патрапіла на Алімпіяду... 
Думаю, у наступныя гады Насця 
можа стаць самай галоўнай на-
шай надзеяй. Каардынаваная. 
Валодае выдатным здароўем. У 
плане арганізацыі і працавітасці 
- гэта тое, што трэба. Лічу, да 

Сочы-2014 яна набярэ абароты. 
Зараз ёй толькі 24 года, усё яшчэ 
наперадзе... Суцяшае адно - што 
кіраўнік федэрацыі лыжных го-
нак праявіў прынцыповасць і, як 
мне паведамілі, зацвердзіў спіс 
удзельнікаў на Алімпіяду, дзе ўсе 
чатыры лыжніцы, якія заваявалі 
квоты, прысутнічаюць. Аднак 
ёсць падставы баяцца, што на-
шага галоўнага трэнера гэта не 
спыніць»... 

Застаецца толькі нагадаць, 
што гэта менавіта па ініцыятыве 
Віктара Міхайлава ў Беларусь 
у пачатку 2000 гадоў завіталі 
легіянэры Святлана Нагейкина, 
сёстры Зяцікавы, Алена Калугіна, 
Валянціна Лінькова. Пералёт-
ныя птушкі хай і міжволі, але 
перакрылі кісларод мясцовым 
лыжніцам. А потым паляцелі 
дадому. Былі страчаныя гады... 
Не без удзелу Міхайлава з’ехаў 
з Беларусі таленавіты Раман 
Віралайнен, скончыў кар’еру які 
меў у актыве 8-е месца на этапе 
Кубка свету Мікалай Семяня-
ка... Крыўдна, што функцыяне-
ры часта забываюць: век спар-
тсмена непараўнальна карацей 
мройнай няскончанай кар’еры 
чыноўніка. А можа быць, яны 
проста не забіваюць сабе гэтым 
галаву... 

Святлана Парамыгіна, 
“Прэсболл” ад 25 студзеня 

2010 г.

няма поўнага 
камплекта лыжнай 
амуніцыі

(Як Дубарэзава змагалася за справядлівы адбор)

Ні  ў воднай краме Гарадка, які калісьці 
лічыўся адным з лыжных цэнтраў краіны. 

Сёлятняя марозная і снежная зіма  паставіла 
нездавальняючаю адзнаку гарадоцкім уладам 
у арганізацыі масавых лыжных спаборніцтваў. 
Ужо ідзе да завяршэння снежная зіма, а ў 
ваколіцах Гарадка, на Вараб’ёвых гарах  не 
адбылося пакуль ніводнага істотнага лыж-
нага спаборніцтва. «Цэнтр зімовых відаў 
спорту», так называюць Гарадок толькі ў 
саўмінаўскіх паперах дзесяцігадавой даўніны. 
Штосьці лыжнае паспрабавалі правесці ся-
род прадпрыемстваў Гарадка пад гулкай на-
звай «Гарадоцкая лыжня», але на яе сабра-
лася з дзесятак каманд па чатыры чалавека. 
Для параўнання на лыжных спаборніцтвах 
у Шуміліна выйшла каля 400 чалавек і там 
дзейнічае пракат лыжнай амуніцыі.

У Гарадку жа сітуацыя з набыццём лыжнай 
амуніцыі кепская. Смешна і ганебна, калі ша-
вец застаецца без ботаў. А ў «сталіцы» зімовых 
відаў спорту немагчыма набыць поўную 
лыжную амуніцыю. Напачатку зімы ў крамах 
былі беларускія «целеханы», ды камплек-
ты расійскій лыж з замацаваннем і палкамі. 
Драўляны «целеханы» маюць кошт 45 тысяч 
рублёў, напаўпласцікавыя беларускія лыжы 
каштуюць каля 90 тысяч, а набор расійскіх 
з палачкамі за 214 тысяч. Але на лыжах не 
паедзеш, калі няма чаравікоў. А іх набыць 
у Гарадку немагчыма, бо іх няма ў продажу. 
Ні ў якай краме Гарадка. І каб мець поўную 
амуніцыю трэ дабірацца ў Віцебск за лыжнымі 
чаравікамі. У абласным цэнтры яны каштуюць 
сама малае каля 90 тысяч. Вось тады і будзе 
магчыма катацца на лыжах у «сталіцы» лыжна-
га спорту. Бо ад нас зараз на алімпіядзе высту-
пае і Настасся Дубарэзава, галоўным трэнірам 
у лыжнікаў хутка будзе наш земляк Віктар 
Камоцкі, ды і новы кіраўнік лыжнай федэрацыі 
разлічвае рыхтаваць лыжнікаў набеларускім  
снезе менавіта ў нашым паўночным цэнтры.

На добры розум, чым узнагароджваць 
нашых перадавікоў розным «шырпатрэ-
бам» лепш  бы папулярызавалі лыжны 
спорт.  Глядзіш тады перадавікі і звычайныя 
працаўнікі  менш глядзелі б у чарку, а больш 
надавалі ўвагі здароваму ладу жыцця. Але ўсё 
павінна пачынацца з кіраўніцтва.

Л. Антонаў.

Настасся Дубарэзава, выхавальніца Гарадоцкай лыжнай школы, уключана ў алімпійскую каманду, якая 
накіроўваецца на зімовыя Алімпійскія гульні ў ванкуверы.

прадстаўніца Гарадоччыны ў алімпійскай камандзе 

1. матэрыял пра мясцовую ўладу;
2. матэрыял пра мясцовыя праблемы 

(камунальныя, дабраўпарадкавання, праца 
арганізацый);

3. матэрыял пра  Віцебшчыну;
4. матэрыял пра падзеі ў краіне;
5. аналітычныя матэрыялы;
6. прыватныя абвесткі;
7. матэрыял пра землякоў;
8. вынікі інтэрнэт-апытання;
5. Рэдакцыі трэба больш пісаць пра ( паз-

начце тры адказа):
1. праблемы мясцовай ўлады;
2. мясцовыя праблемы жыхароў;
3. дасягненні ўладаў;
4. вядомых асоб раёна;
5. спартыўныя мерапрыемства;
6. гісторыю рэгіёна і краіны
7. пісаць пра___________________
Паведаміце пра сябе:
1. Пол: муж; жан. 2. Узрост  да 20 гадоў;  20-35 

гадоў; 36-55 (60); 55(60)  і больш;
3. Адукацыя: сярэдняя; сярэдне-спецыяль-

ная; незакончаная вышэйшая; вышэйшая.
4. Сацыяльны статус: бюджэтны работнік; 

працоўны; студэнт; прадпрымальнік; часова не 
працуе ( беспрацоўны), пенсіянер.

Анкету дасылайце ў рэдакцыю. Даслаўшыя 
некалькі анкет атрымаюць сувеніры.

Cнежная зіма экзаменуе
Зіма 2010 года на Гарадоччыне 

выдалася вельмі снежнай і ства-
рыла праблемы для дарожнікаў, 
аўтааматараў і жыхароў. Няд-
зельны снегапад павялічыў снеж-
ны пакроў яшчэ на 15 см і давёў 
яго на Гарадоччыне да 50 см па 
дадзеных Гідраметцэнтра.

Пасля працяглай восені, якая 
панавала амаль да сярэдзіны 
снежня зіма на Гарадоччыне 
ўступіла ў свае поўныя правы. 
Моцныя марозы і завеі пачаліся 
з сярэдзіны снежня і цягнуцца 
увесь час. Першая непрыем-

насць здарылася на каталіцкае 
Ражство, калі на працягу трох 
выхадных  дзён была і адліга, і 
снегапад, і прыціснуў мароз. Да-
рожныя і камунальныя службы 
адпачывалі, як усе звычайныя 
грамадзяне. У выніку аказаліся 
не прыбранымі ад снега дарогі на 
Мяжу і ў яе ваколіцах.  Дарожнікі 
пачалі працаваць, калі ўжо 
аўтааматары за выхадныя дні  
укаталі снежныя дарогі, што яны 
ператварыліся ў «пральную» до-
шку і засталіся ў такім стане да 
вясны.

Адначасова з гэтым асобныя 
вёскі маюць заснежаныя дарогі 
па якіх толькі джыпы кіраўнікоў 
могуць праязжаць або машыны 
з двума мастамі. Такімі кепскімі 
дарогамі вылучаецца Бычыхінскі 
сельсавет і мікрараён вёскі 
Баталі.

ДАІ Гарадоцкага РАУС пад 
час правядзення апера-тыўна-
прафілактычных мерапрыем-
стваў «Зімовая дарога» пры-
цягнула да адміністратыўнай 
адказнасці двух пасадных асоб 
камунальнікаў і адну пасадную 
асобу з ДРБУ-106 за несваечасо-
вую ачыстку дарог ад снега.

Але гэта не змяніла графік 
іх працы ў выхадныя дні.  Моц-

ны снегапад 14 лютага  засыпаў 
вуліцы райцэнтра і вёсак раёна, 
але ў выхадныя дні на вуліцах 
не было бачна снегаўборачных 
машын. Працаваць масава яны 
пачалі  з раніцы ў панядзелак, 
калі грамадзяне пайшлі на пра-
цу. Такое становішча з ачысткай 
дарог нагадвае савецкую сістэму 
працы, але не можа даць якасць 
пры ачысткі дарог. Кіраўніцтву 
службаў адказных за ачыстку да-
рог даўно ўжо пара прадумаць 
меры для ачысткі дарог у выхад-
ныя дні, каб яны не псаваліся, як 
у накірунку Мяжы. Асабліва гэта 
трэба ў Год якасці, які абвясціў на 
2010 год кіраўнік краіны.

Л. Аляксандраў.

яма сярод 
асфальт у

Утварылася па вуліцы Новая. 
На працягу апошняга тыдня працягваецца 

цячы вада з вадаправода ля дома 19 па вуліцы 
Новая ў Гарадку. За гэты час утварыўся ўжо 
вялікі бугор, дзе на версе адкрытая лунка. Лед-
зяны нарост размешчаны пасярэдзіне вуліцы і 
не абазначаны ніякім спосабам. Аўтааматары, 
якія ведаюць вул. Новая аб’язджаюць гэты бу-
гор па памяці, але для незнаёмых аматараў гэты 
бугор нясе значную небяспеку. Пры хуткасці 60 
км у гадзіну магчыма і ДТЗ утварыць і машыну 
сапсаваць.

І тады ужо вызначаць адказных: або 
камунальнікаў, або дарожнікаў. Бо менавіта 
яны адказваюць за стан дарог Гарадка.

Л. Аляксандраў. 



- Татьяна Валентиновна, по-
делитесь секретом здоровья.

- Никаких тайн здесь нет. Для 
профилактики основных забо-
леваний нужно совсем немно-
го: систематически заниматься 
физическими упражнениями, не 
курить, не злоупотреблять ал-
коголем, разумно ограничивать 
продукты с избытком холесте-
рина и умело пользоваться ак-
тивными формами отдыха как 
противодействием негативному 
влиянию неизбежных в жизни 
человека стрессов. 

Процесс эволюции был очень 
длительным. В течение послед-
него столетия у людей снизилась 
физическая активность, потре-
бляемые человеком продукты 
стали более рафинированные. 
В то же время залогом успеха 
являются гладкая кожа, ясные 
глаза, свежее дыхание, строй-
ная фигура, легкая походка. 
Поэтому люди вынуждены сле-
дить за собой и соответственно 
стараться вести здоровый образ 
жизни. 

Как показывает практика, в 
первую очередь большинство 
решает сбросить лишний вес.

- В достижении этой цели 
обычно первым делом садятся 
на диету. Насколько безопасен 
такой подход?

- Лечение любого заболевания 
начинается с диеты. В медицине 
это четко оговорено. Существует 
15 диетических столов: от жест-
кого ограничения определенных 
продуктов до общего (15-го) 
стола - питание здорового че-
ловека. Имеется в виду, что для 
нормальной жизнедеятельности 
организма человеку с пищей 
нужно получать определенное 
количество белков, жиров, угле-

водов, аминокислот, витаминов 
и микроэлементов. 

Есть несколько способов по-
худеть. Основной из них - это 
когда человек снижает количе-
ство потребляемой пищи и ее 
калорийность. Но в этом случае 
уменьшается и количество по-
требляемых витаминов и микро-
элементов. Поэтому грамотно 
составить рацион питания может 
только врач после тщательного 
обследования пациента. Я на-
стаиваю на том, что к решению 
проблемы похудения нужно под-
ходить со всей ответственностью 
и после консультации с врачом. 
На практике многие пациенты 
предпочитают выписывать себе 
рецепты самостоятельно. По-
рой это может закончиться пла-
чевно. Так, например, популяр-
ная сегодня кремлевская диета 
категорически противопоказана 
людям, имеющим высокий риск 
развития сердечно-сосудистых 
заболеваний, страдающим бо-
лезнями печени. Но разве они 
об этом знают? 

Оптимальной считается по-
теря массы тела около пяти ки-
лограммов в месяц. Стоит пом-
нить, что при быстром сбросе 
веса могут появиться проблемы 
с печенью. Только постепенное 
снижение массы тела будет ока-
зывать плодотворное влияние 
на организм. Любое похудение - 
это очень длительный процесс, 
который требует определенных 
затрат: в первую очередь кро-
потливой работы над собой для 
достижения стабильного резуль-
тата. Ведь можно просто пере-
стать есть и тем самым сбросить 
энное количество килограммов, 
однако им потом ничто не поме-
шает вернуться обратно. 

- Среди способов похудеть 
мы находим тренажерные залы, 
сауны. Против этого у медицины 
есть аргументы?

- Похудению с помощью сау-
ны следует уделить особое 
внимание. Люди там буквально 
изводят себя в надежде, что в 
сауне у них «растапливается» 
жир. Как бы не так. На самом 
деле при высокой температуре 
организм теряет влагу. Поэтому 
достаточно выпить воды, как вес 
станет прежним. Хотя разумное 
посещение сауны или русской 
бани (при отсутствии противо-
показаний), безусловно, полез-
но для организма.

Что касается занятий в спор-
тивных залах, то тут тоже есть 
свои особенности. Большинство 
залов предлагают своим клиен-
там огромный спектр услуг, на-
чиная от аэробики и тренажеров 
и заканчивая солярием и масса-
жем. Разумеется, попробовать 
хочется все. Но бывает, что че-
ловеку противопоказаны опре-
деленные виды нагрузок или, 
скажем, посещение солярия. 
Как видим, консультация спе-
циалиста необходима и в этом 
случае. Еще хочу отметить, что 
тот, кто ожидает быстрой потери 
веса после посещения трена-
жерного зала, должен понимать, 
что мышечная масса тяжелее 
жировой, поэтому после физи-
ческих нагрузок часто человек 
прибавляет в весе, а не теряет 
его. Хотя фигура, безусловно, 
улучшается. Для тех, кто жаж-
дет похудеть, не рекомендуют-
ся очень интенсивные нагрузки: 
лучше пусть они будут средней 
или малой интенсивности, но 
чаще (4-5 раз в день).

- На земле есть немало сто-

ронников длительного лечебно-
го голодания. Как вы относитесь 
к подобному методу оздоровле-
ния?

- Я не сторонница крайних 
мер, поэтому действительно 
полезными считаю лишь раз-
грузочные дни. Разгрузочные 
дни не настолько стрессовы для 
организма, поэтому наиболее 
приемлемы. Врачи рекомен-
дуют проводить 1-2 разгрузоч-
ных дня в неделю, но для этого 
опять-таки нужна консультация 
специалиста, ведь при их выбо-
ре надо учитывать возраст, пол, 
вид деятельности, имеющиеся 
хронические заболевания.

- Какие меню разгрузочных 
дней чаще всего советуют ме-
дики?

- Некоторым пациентам опти-
мально подходит кефирная дие-
та, другим рекомендуется съе-
дать около килограмма яблок в 
день. Но питаться (даже один 
день) подобным образом снача-
ла очень тяжело, поэтому чело-
век должен настроиться на та-
кой режим, чтобы обойтись без 
стрессов и депрессий. 

- Если верить рекламе, чтобы 
похудеть, достаточно выпить не-
сколько чудо-таблеток.

- Все это очень страшно. По 
природе мы все ленивые, и, ко-
нечно, хочется сидеть в кресле, 
смотреть телевизор, вкусно и 
много есть, при этом оставаясь 
молодым и здоровым. Но чу-
дес не бывает. Производители 
же этих препаратов используют 
различные уловки. Например, 
основным компонентом одной 
такой «чудесной» таблетки были 
личинки глистов. 

- Замечу, что на экране их ре-
комендуют употреблять люди в 

белых халатах, многих из кото-
рых представляют как кандида-
тов или докторов медицинских 
наук.

- А телезритель это как-то мо-
жет проверить? Написать мож-
но все, что угодно, а роль вра-
ча запросто может исполнить 
любой малоизвестный артист. 
Ведь каждый врач понимает, что 
слова «Вы можете кушать все, 
что угодно, и при этом безопас-
но худеть» - это ложь. Сейчас 
есть лекарственные препараты, 
которые помогают бороться с 
лишним весом, но это именно 
лекарства, поэтому назначать 
их может только врач. 

- Многие считают, что решить 
проблему лишнего веса можно 
с помощью пластической хирур-
гии…

- Это крайняя мера, с помо-
щью которой пациенты надеют-
ся решить все свои проблемы. 
Тем не менее удаленный жир 
может снова появиться, если 
после операции продолжать ве-
сти прежний образ жизни. 

К сожалению, здоровое пита-
ние пока является довольно до-
рогим удовольствием. И даже 
несмотря на то, что за последние 
десять лет возможности и выбор 
значительно расширились, в ра-
ционе многих белорусов до сих 
пор преобладают картофель, 
макароны, пельмени, сосиски. 
С другой стороны, становятся 
более популярны те же трена-
жерные залы, активный отдых, 
повышается спрос на здоровую 
пищу. И вообще, люди начали 
более ответственно относиться 
к своему здоровью, что не мо-
жет не радовать.

Екатерина ХАРИНА.

ГРАМАДзяНАМ ПРА 
НАфтАвАе ПАГАДНеННе 

Чарговы інфармацыйны ліст прысве-
чан нафтаваму пагадненню паміж Бе-
ларуссю і Расіей, якое падпісалі напры-
канцы студзеня віцэ-прэмьеры дзвюх 
краін. У лісце апісваецца ход нафтавага 
процістаяння паміж саюзнымі краінамі, 
а таксама размешчаны адказы незалеж-
ных эканамістаў, палітолагаў на пытанні: 
Хто выйграў у нафтавай вайне? Які 

палітычны і эканамічны кошт «нафтавай 
капітуляцыі»?

Інфармацыйны ліст распаўсюджваецца 
сярод грамадзян Гарадоцкага, Віцебскага, 
Бешанковіцкага, Шумілінскага раёнаў. 
Ліст выдадзены па ініцыятыве актывістаў 
Руху «За свабоду», рэдактарам ліста 
з’яўляецца Леанід Гаравы.

Согласно определению всемирной организации здравоохранения, здоровье - это «не только отсутствие болезней, но и состояние полного физического, душевного и социального 
благополучия». в народе говорят проще: «в здоровом теле здоровый дух». Секретами здорового образа жизни с читателями «е» делится главный врач Центра современной меди-
цины «ЛоДЭ», кандидат медицинских наук татьяна ЖУКовА.

что полеЗно Знать тем, Кто увлеКается ГаЗировКоЙ
Стоматологи ведущих стран 

мира объявили открытую вой-
ну производителям газирован-
ных напитков. В ходе исследо-
ваний было установлено, что 
большинство прохладитель-
ных напитков сильногазиро-
ваны, что, в свою очередь, от-
ражается на здоровье наших 
зубов. 

Употребление сильногази-
рованных напитков ведет к 
разрушению зубной эмали, 
которая выполняет защитную 
функцию для наших зубов. В 
результате, зубы становятся 
более чувствительными, реа-
гируют на холодное, горячее, 
кислое и т.д. и менее прочны-
ми. Стирание эмали приводит 

к возникновению кариеса, а, в 
процессе, к разрушению зуба. 

Группу риска составляет, 
как правило, молодежь. В ходе 
исследований британские ис-
следователи установили, что 
90% газировки потребляется 
детьми дошкольного возраста 
и тинэйджерами. 

Как альтернативный вари-
ант стоматологи предлагают 
просто-напросто изменить 
состав газированных напит-
ков: добавить в них кальций и 
другие компоненты, которые 
бы способствовали, если не 
укреплению зубной эмали, то, 
по крайней мере, ее предохра-
нению. 

Также они требуют от круп-

нейших производителей про-
хладительных напитков (таких 
как Coca-Cola, PepsiCo) снизить 
содержание газов до миниму-
ма. 

А для тех, кто все же не мо-
жет без любимой газировки, 
стоматологи советуют хотя бы 
придерживаться нескольких 
простых советов. 

Пить напитки только во вре-
мя приема пищи 

Использовать специальную 
трубочку 

Не пить газировку натощак 
Не забывать о зубной пасте 

и щетке 
В общем, будьте здоровы!

На Гарадоччыне распачалася акцыя 
«Крок на сустрач», якая ладзіцца Віцебскім 
абласным аддзелам унутраных спраў і мае 
на мэце палепшыць камунікацыю паміж 
праваахоўчымі органамі і грамадзянамі. 

На працягу бліжэйшага часу 
міліцыянерыкожнага райаддзела 
вобласці па адмысловаму графіку павінны 
завітаць у кожную кватэру і кожны дом 
жыхароў Віцебшчыны. Працаўнікі пра-
вапарадку будуць звяртацца да жыхароў  
дзеля удакладнення пашпартнага рэжы-
му, высветленння пажаданняў грамадзян 
да працы аддзела міліцыі і г.д.

Грамадзяне могуць сказаць такса-
ма і крытычныя заўвагі да работнікаў 
міліцыі. Акцыі распачалася ў сувязі з 
тым, што па чарговаму гадавому апытан-
ню грамадзян вобласці адсотак даверу 

паменшыў на дзве адзінкі, а самы меншы 
зарэрістраваны на Шуміліншчыне, дзе 
міліцыі давярае толькі па дадзеных апы-
тання 26% адсоткаў грамадзян.

Зразумела рэпрэзентатыўнасць такіх 
апытанняў, калі іх праводзяць  структуры 
правапарадку наконт сваёй працы. Але і 
без апытанняў вядома, што грамадзяне 
чакаюць ад міліцыі карэктных адносін пры 
затрыманнях, чэснасці, гуманнасці і не лю-
бяць, калі людзі пры пагонах злоўжываюць 
сваім службовым становішчам. Напры-
клад, калі супрацоўнік ДАІ за чатыры 
гадзіны піша пяць пратаколаў, або ноччу 
збіваюць грамадзяніна за флікер. Было б 
добра, калі б пра такія выпадкі крытыч-
на паведамлялі прэс-службы унутраных 
спраў.

Л. Антонаў.

чаКаЙце віЗіта міліцыянера

ялінка да азіяцкага году тыгра?
Напрыканцы мінулага 

году  наведвальнікам сай-
та, мы нагадвалі, што на са-
мае Каталіцкае Ражство ў 
Гарадку усталявалі святоч-
ную ялінку. Перад гэтым 
цэлы тыдзень на  плошчы 
ляжала непрызентабель-
ная ялінка, якую у рэшце-
рэшт райвыканкамаўскія 
кіраўнікі загадалі замяніць 
на прыгожую ялінку.

І сапраўды, наступная 
ялінка была выбрана з 
густам – вялікая, гонкая, 
прыгожая. Жыхары Гарад-
ка каля яе сустрэлі і Новы 

год, і праваслаўнае Раж-
ство, і стары Новы год, а 
потым і Вадохрышча.  І

Прайшоў першы месяц 
году Тыгра з рэкорднымі 
маразамі, завеямі, а ялінка 
на цэнтральнай плошчы 
Гарадка па ранейшаму ра-
дуе наведвальнікаў плош-
чы. Праўда з яе прыбралі 
цацкі, агеньчыкі, але на 
версе зіхаціць чырвоная 
зорка. Калі яна і далей 
будзе стаяць на плошчы, 
то магчыма сказаць, што 
ўпершыню на Беларусі 
азіяцкі год белага Тыгра, 

які настае 14 лютага улады 
райцэнтра сустракаюць 
навагодняй ялінка.

Тым больш, што ля яе 
размясціў лядовы пятачок, 
які і ў выходныя дні не рас-
чышчаецца, быццам  ён 
заліты для «птушачкі»

А можа так усё і трэба 
рабіць у Гарадку?

P.S. Пасля з’яўлення 
інфармацыі на сайце 
http://haradok.belarda.org  
ялінку спілавалі на наступ-
ны дзень, пакінуўшы вялікі 
пень на плошчы.

Л. Антонаў.

І 1 лютага на цэнтральнай плошчы Гарадка застаецца навагод-
няя ялінка.

выдадзены чарговы інфармацыйны ліст да неабыякавых грамадзян 
усходняй віцебшчыны.
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Іна Студзінская, Менск. 
Звычайна “восеньская дэпрэсія” у людзей 

з тонкай псыхічнай арганізацыяй доўжыцца 
месяц – паўтара, пачынаючы з кастрычніка, 
калі сонейка няма, неба шэрае, хмары, 
дождж. Як толькі выпадае сьнег, прыходзіць 
зіма, настрой у людзей мяняецца, самаадчу-
ваньне паляпшаецца. Але сёлета прырода 
паднесла сюрпрыз: нават у навагоднюю ноч 
ішоў дожджык, а тэрмомэтар паказваў +5. 
Сэзонная дэпрэсія: што гэта такое і як зь ёй 
змагацца?

Сэзонныя ваганьні настрою бываюць у 
людзей з “тонкай” псыхічнай арганізацыяй, 
а таксама аслабленых стрэсамі, незадаволе-
ных жыцьцём, не зусім здаровых фізычна й 
псыхічна. А гэта – амаль палова насельніцтва 
плянэты. 

Вызначана, што “хвароба веку” залежыць 
ад працягласьці сьветлавога дня. Менавіта з 
адсутнасьцю сонечнага сьвятла зьвязваюць 
захворваньне, якое называюць “сэзоннай 
дэпрэсіяй” альбо сэзонным эмацыйным за-
хворваньнем (Seasonal Affective Disorder, 
SAD). Кажа псыхоляг Жанна Міцкевіч. 

(Міцкевіч:) “Зіма, не падобная да іншых 
зім, якая нагадвае восень, унесла ў настрой 
людзей вельмі цяжкае самаадчуваньне. 
Асабліва людзі, якая маюць залежнасьць ад 
мэтэаўмоваў, адчуваюць сябе дрэнна. Гэта 
не дэпрэсія, а такая крытычная дэзадапта-
цыя”. 

Першае, што чалавек павінен зразумець – 
гэта стан часовы, сьцьвярджаюць псыхолягі. 
Калі дазваляюць фінансы, можна паехаць 
у цёплыя краіны. Але самы просты спосаб 
лячэньня – сьвятлом. Замяніце лямпачкі ў 
кватэры на больш моцныя, здыміце цёмныя 
шторы, павесьце яркія фіранкі. Паляпша-
юць настрой фізычная актыўнасьць, спорт, 
людзкія кантакты, сустрэчы зь сябрамі. 
Жанчынам вельмі добра дапамагае шопінг. 
Але калі ўсё гэта не дае эфэкту, трэба зьвяр-
тацца да адмыслоўцаў, кажа псыхіятар Ігар 
Сарокін. 

(Сарокін:) “Лекаў–антыдэпрэсантаў ця-
пер багата, можна падабраць даступныя ва 
ўсіх адносінах прэпараты. Адносна іншых 
спосабаў стымуляваньня – прыкладам, кавы 
ці моцнай гарбаты, яны шкодзяць у тым сэн-
се, што павялічваецца ўзровень трывогі, 
а трывога таксама спрыяе паглыбленьню 
дэпрэсіі. Тое самае з алькаголем: пасьля 
ўжываньня нават невялікіх дозаў алькаголю 
нібыта спачатку лягчэй робіцца, а пазьней 
чалавек адчувае сябе горш”. 

Дапамагае таксама хроматэрапія (ле-
каваньне колерамі), асабліва чырвоным і 
жоўтым. Добры эфэкт даюць зёлкі, асабліва 
зьверабой. Вядома, што горкі шакаляд 
узмацняе выпрацоўку гармону радасьці 
сэратаніну. А яшчэ мэдыкі кажуць, што пер-
шы вораг прыгнечанаму настрою – усё тое, 
што прыносіць вам задавальненьне: кіно й 
вечарынка зь сябрамі, сэкс, новая фрызура, 
абноўкі й нават рамонт у кватэры. Проста 
рабіце прыемнае для сябе, раіць псыхоляг 
Жанна Міцкевіч. 

(Міцкевіч: ) “Усе людзі павінны кінуцца да 
басэйна, да вады, бо вада – гэта ачышчэнь-
не. Лазьня – раз на тыдзень, а тое й часьцей. 
Ня можаш пайсьці – ванна. Цяпер солі пра-
даюцца розныя, валяр’янавыя могуць быць 
ванны. 

Затым – абавязкова пераключыць сябе 
на забаўляльную тэрапію: музычныя вясё-
лыя творы, фільмы ні ў якім разе не гляд-
зець агрэсіўныя, купіць касэты ці дыскі зь 
вясёлымі камэдыямі, і падняць тым самым 
настрой. Не кідацца да многіх спраў, ска-
заць сабе: ты вырашыў дзьве справы – і дзя-
куй Богу, ты малайчына. Не прымушаць сябе 
перасільваць ды ісьці працаваць, калі ты 
адчуваеш сябе дрэнна. Паляжы крыху, дай 
сабе час адпачыць. І яшчэ самае асноўнае – 
гэта падмацоўваць за кожны маленькі пось-
пех, зрабіў ты нешта па хаце – малайчына, 
сказаў нешта добрае – малайчына, забыў 
штосьці – малайчына. Адным словам, ты са-
марэгулюеш сябе”.

Миллионы людей не 
могут заснуть, не по-
нимая, что, возмож-

но, причина этого в обычной 
таблетке от головной боли. 
Можно продолжать прини-
мать теплые ванны на ночь и 
открывать настежь форточки, 
но лучше послушать ритмич-
ную музыку и выпить стакан 
«снотворного молока». 

Бессонница стала настоящим 
бичом современного человека. 
По данным ученых-сомнологов, 
от различных нарушений стра-
дают около миллиарда человек. 
Считается, если человек не-
сколько дней подряд не мог за-
снуть через 15-20 минут после 
того, как лег в постель, то про-
блемы с нарушением сна у него 
уже начались. 

все дело в ритме 
«Последние исследования не-

мецких ученых показали: спра-
виться с бессонницей можно му-
зыкой» Слова «всю ночь не спал, 
а теперь голова раскалывается» 
чаще всего можно услышать, 
когда стрелки часов переводят 
на зимнее время. Популярные в 
народе средства борьбы с бес-
сонницей «выключить телефон, 
проветрить комнату и принять 
теплую ванну» могут и не по-
действовать. Последние иссле-
дования немецких ученых пока-
зали: справиться с бессонницей 
можно музыкой. Кроме этого 
«музыкальная» пилюля подле-
чит нервы и приведет в норму 
артериальное давление. 

В течение месяца группе мо-
лодых людей, изъявивших жела-
ние добровольно участвовать 
в эксперименте, давали про-
слушать фрагменты различных 
музыкальных произведений, из-
меряя при этом у «подопытных» 
пульс и артериальное давление. 
Итоги исследований подтверди-
ли предположения ученых: все 
дело в ритме и только в ритме. 

Быстрая и сложная ритми-
ческая основа повышала арте-
риальное давление, учащала 
пульс и дыхание. Причем неза-
висимо от того, кому из авторов 
принадлежала эта музыка: Ви-
вальди или поп-звезде. У участ-
ников эксперимента с высшим 
музыкальным образованием эта 
взаимосвязь проявлялась еще в 
большей степени. 

С опубликованными резуль-
татами исследований согласны 
и китайские медики, которые 
на протяжении трех месяцев 
наблюдали 60 пациентов с на-
рушением сна. Согласно вра-
чебному предписанию послед-
ние ежедневно должны были 
слушать перед сном спокойную 
музыку. В результате 35% из них 
стали мгновенно засыпать, а сон 
у таких пациентов, как прави-
ло, был глубоким. Профессор 
Кельнского университета, пси-
холог Эгон Штефан считает, что 
наилучшим терапевтическим 
эффектом обладают музыкаль-
ные произведения с ритмом 60 
ударов в минуту. По его наблю-
дениям, именно такая музыка 
оказывает благотворное влия-

ние на самочувствие человека, 
передает ИТАР-ТАСС. 

Ночное молоко 
 Эффективнее выпивать на 

ночь стакан молока
Существует более 90 болез-

ней, вызывающих расстройство 
сна, влекущих за собой серьез-

ные физические и психологи-
ческие последствия. Чаще всего 
бессонница бывает связана со 
стрессом, состоянием тревоги 
или депрессией. Как считает 
профессор Московской меди-
цинской академии имени И.М. 
Сеченова, врач-сомнолог Ген-
надий Ковров, иногда причиной 
отсутствия сна являются стиму-
лирующие препараты, которые 
человек принимает в течение 
дня. 

Для лечения головной боли, 
например, люди чаще всего ис-
пользуют цитрамон, но мало кто 

знает, что он содержит кофеин, 
вызывающий бессонницу. При-
обретая очередную порцию 
препаратов «от головы», нужно 
обязательно изучить их состав 
на предмет стимулирующих ве-
ществ. Нарушают ночной сон и 
антидепрессанты, обладающие 
стимулирующим эффектом. 

Между тем бессонница силь-
но бьет по работоспособности 
человека. «Одна абсолютно 
бессонная ночь снижает рабо-
тоспособность мозга на девять 
процентов», – считает Ковров. 
Врачи в борьбе с бессонницей 
для начала советуют научиться 
засыпать и вставать в одно и то 
же время каждый день. Таким 
образом формируется устойчи-
вый поведенческий стереотип, 
и сон приходит в привычное для 
человека время. 

То, что стакан красного вина 
может побороть бессонницу, – 
не больше чем миф, эффектив-
нее выпивать на ночь стакан мо-
лока. Лучше, если это молоко не 
обычное, а «ночное», надоенное 
от коров до рассвета. Как по-
казали исследования, такой эф-
фект достигается за счет мелато-
нина – гормона, обнаруженного 
в молоке. Причем его уровень 
оказывается гораздо выше, если 
коров доить до того момента, 
как они увидят утренний свет. 
Считается, что люди, регулярно 
употребляющие «снотворное 
молоко», «намного активнее 
тех, кто его не употребляет», со-
общает РИА «Новости». 

пяшчота ў раньнім 
дЗяцінстве – 
важны фаКтар 
для ЗдароваГа 
раЗьвіцьця моЗГу 

Дэфіцыт пяшчотнасьці і ўвагі незаўважна 
зьмяняе разьвіцьцё мозгу ў дзяцей, і пазьней у 
іх можа выявіцца трывога і няздольнасьць фар-
маваць ўзаемадачыненьні зь людзьмі – гаво-
рыцца ў часопісе амэрыканскай Нацыянальнай 
Акадэміі навук. 

Псыхоляг з Унівэрсытэту штату Віскансын 
доктар Сэт Полак і ягоныя калегі параўналі 
разьвіцьцё дзяцей, якіх выхоўваюць іхныя 
біялягічныя бацькі, з разьвіцьцём дзяцей 
усыноўленых амэрыканскімі бацькамі ў дзіцячых 
прытулках Расеі і Румыніі. “Калі дзеці з прытулкаў 
былі немаўлятамі, вакол іх было мала дарослых 
і рэдка калі нехта адклікаўся на патрэбы гэтых 
дзяцей”, – кажа доктар Полак. 

Сярэдні ўзрост дзяцей ў групах складаў 4,5 
году, а сіроты прабывалі ў прыёмных бацькоў ў 
сярэднім 2 гады і 10 месяцаў. 18 з 39 абсьледава-
ных дзяцей былі ўзятыя з прытулкаў. Прыёмныя 
бацькі прысьвячалі ім шмат увагі, сачылі за імі, 
калі яны гулялі ў розныя гульні і бралі іх на калені. 
Да і пасьля гэтага фізычнага кантакту ў дзяцей 
бралі аналізы мачы, каб праверыць узровень 
двух гармонаў: вазапрэсыну, які, як мяркуецца, 
дапамагае пазнаваць прысутных людзей і жыць 
ў сацыяльных групах, і аксытацыну, які выклікае 
пачуцьцё бясьпекі ды зьніжае ўзровень стрэсу. 

У дзяцей з прытулкаў першапачатковы 
ўзровень вазапрэсыну быў ніжэйшы, чым у дзя-
цей, якія жылі са сваімі біялягічнымі бацькамі. 
Узровень аксытацыну пасьля таго, як іх прылаш-
чыла прыёмная маці не падвышаўся. “Паказаль-
на, што дэфіцыт гэтых гармонаў прывязанасьці 
назіраецца і сёньня пасьля таго, як дзеці правялі 
па тры гады ў любячых сем’ях”, – адзначы-
ла Тэры Мофіт псыхоляг у галіне разьвіцьця з 
Каралеўскага Коледжу ў Лёндане. “Застаецца 
адказаць на пытаньне, ці гарманальны дэфіцыт 
застанецца на даўжэйшы час, калі дзеці падра-
стуць”. 

Вучоныя мяркуюць, што ў выніку адсутнасьці 
цеснага кантакту з дарослымі адразу пасьля 
нараджэньня, пэўныя структуры мозгу ў гэтых 
дзяцей так і не фармуюцца ў поўнай ступені. 
“Прынята лічыць, што ў мозгу ўсё пераплецена 
ад пачатку, аднак цяпер ёсьць падставы мер-
каваць, што сацыяльнае дасьведчаньне пасьля 
нараджэньня надзвычай важнае для адкрыцьця 
пэўных каналаў і ўмацаваньня ў мозгу злучэньняў 
з гэтымі гармонамі”, – заявіў доктар Полак. 

ПобоРоть беССоННиЦУ

Немецкие ученые выяснили, что 
алкоголики с трудом воспринимают 
шутки, а зачастую и вовсе не видят в 
них ничего смешного, сообщает пор-
тал «Вся медицина Москвы» со ссыл-
кой на журнал «Шпигель». 

Эксперимент проводился в немец-
ком университете в городе Бохум. В 
нем участвовали 29 пациентов, стра-
дающих алкогольной зависимостью 
и столько же здоровых мужчин и жен-
щин. Всем испытуемым рассказывали 
анекдот, и предлагали выбрать из не-
скольких возможных концовок самый 
смешной. 

Среди алкоголиков с заданием 
справилось менее двух третей опро-
шенных, в то время как здоровые 
люди правильно называли смешной 
конец анекдота в 92 случаях из 100. 

Ученые объяснили это так: «У алко-
голиков отсутствует как познаватель-
ный, так и эмоциональный компонен-
ты распознавания юмора». Сильно 
пьющие люди часто сами являются 
предметом шуток, но при этом их спо-
собность оценить юмор, как оказа-
лось, достаточно низка. 

Авторы исследования настолько 
обеспокоены ситуацией, что при-
зывают разработать специальную 
программу по реабилитации алкого-
ликов, которая поможет им распозна-
вать шутки. 

В Беларуси, как пояснили «Белорус-
ским новостям» в Минздраве, подоб-
ных исследований не проводилось. В 
общем-то нашим медикам и больным 
алкоголизмом не до смеха, как впро-
чем и специалистам ВОЗ. Последние 
утверждают, что алкоголизм в мире 
каждый год уносит около 6 млн. чело-
веческих жизней, больше половины 
населения Беларуси. 

Как сообщали «Белорусские ново-
сти» ранее, по информации главного 
нарколога Министерства здравоох-
ранения Владимира Максимчука, в 
наркологической службе Беларуси на 
учете состоят 296 тыс. 39 человек. Из 
года в год их число растет, за начало 
2007  года оно увеличилось на 4%. 
Количество больных несовершен-
нолетних стало больше на 5%, жен-
щин — на 15,6%. Однако реальные 
цифры гораздо масштабнее. В стране 
почти 1 миллион человек, у которых 
есть проблемы с алкоголем. Об этом 
В.Максимчук заявлял ранее. 

Поскольку общеизвестно, что алко-
голь разрушает мозг и нервную си-
стему, то, думается, с чувством юмора 
белорусов, зависимых от алкоголя, 
также, как у их братьев по несчастью 
в Германии, –– не очень, после «вче-
рашнего» — особенно. 

елена СПАСЮК.

у алКоГолиКов 
плохо с 
чувством 
юмора

як пераадолець сэзонную 
дэпрэсію? 
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Одна абсолютно бессонная ночь снижает работоспособность мозга на девять процентов
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наколькі мінску грэе 
сэрца януковіч?

на лыжах в Гробу неудобно 

одышливые чиновни-
ки бегут на лыжах с 
н и т р о г л и ц е р и н о м 

в кармане, валидолом под 
языком и проклятиями на 
языке. Наверняка многие из 
них могли бы показать справ-
ку о состоянии здоровья, в 
которой написано, что фи-
зические нагрузки не реко-
мендуются. Но эти справки, 
хранимые для санаториев, в 
лыжный день на всякий слу-
чай прячутся в сейф. Уж если 
вся власть выходит, остаться 
дома нельзя: вдруг нелады с 
сердцем начальство посчита-
ет саботажем? А о том, чтобы 
без всяких болезней просто 
сказать: «Не люблю лыжи и 
не выйду, и вообще я предпо-
читаю играть в пинг-понг, так 
что отстаньте», - никто из них 
не помышляет даже в самых 
смелых фантазиях.

Мне давно уже не жалко 
белорусских чиновников, 
омерзительных в своем не-
избывном страхе. Мне не 
жалко, когда их унижают в 
телеэфире. Мне противны их 
трясущиеся от страха руки, 
когда они идут на трибуну с 
докладами, после которых их 
распекают на потеху электо-
рату. Мне смешны их попыт-
ки во время совещаний не 
встречаться с Лукашенко гла-
зами. Все знают, что если он 
наткнется на чей-то прямой 
взгляд, тому, кто осмелил-
ся не отвести глаз, придется 
быть распятым публично. И 
потому все старательно дела-
ют вид, будто конспектируют 
мудрейшие речи. Но иногда 
бэтэшные камеры скользят 
по их бумагам, и можно уви-
деть: чиновники ничего не 
записывают. Они рисуют чер-
тиков, играют сами с собой в 
крестики-нолики или шизоф-
ренически сосредоточенно 
заштриховывают всю поверх-
ность листа бумаги. Главное – 
не поднимать голову. Не быть 
замеченным. Не дышать. При-
кинуться ветошью. И тогда, 
может быть, пронесет.

Так что пусть подвинутся на 
краешек многомудрые ана-
литики, утверждающие, будто 
чиновничество в Беларуси 
крайне недовольно Лукашен-
ко и в конце концов в стране 
грянет аппаратный путч. Ни-
когда не грянет. Страх силь-
нее любого недовольства, а в 
их случае – даже сильнее не-
нависти. Они будут бояться и 
ненавидеть, но из последних 
сил бежать на лыжах по жел-
тому от собачьих нужд снегу, 
чувствуя себя так, будто к но-
гам привязали пудовые гири, 
а легкие сжались до размера 
горошин. Будут бояться и да-
вать показания друг против 
друга, а то и просто доносить. 
Будут бояться и ждать, не по-
явится ли, как в древнерим-
ских пьесах, бог из машины, 

который как-нибудь сам все 
это закончит. Будут боять-
ся и держать под подушкой 
свидетельства собственной 
ненависти на случай, если 
древнеримский персонаж 
все-таки выйдет из машины. 
И надеяться, что не умрут 
раньше. Кошмарная все-таки 
у чиновников жизнь, а вот не 
жалко их.

Это в сказке Корнея Чуков-
ского спаситель появлялся в 
обличье кенгуру и сообщал 
дрожащим перед Таракани-
щем зверям, что усатый вели-
кан на самом деле – «жидко-
ногая козявочка-букашечка». 
Но эти-то все знают – и про 
жидконогость, и про козявоч-
ность. Им не нужны пророки 
в образе кенгуру. А все равно 
– трясутся от страха.

Мы-то с вами, конечно, со-
всем другие. Мы – бесстраш-
ные. Мы ничего не боимся. 
Мы клеймим власть открыто, 
в полный голос. Мы не на-
крываем телефон подушкой, 
когда собираемся дома с 
друзьями, чтобы с наслаж-
дением эту власть обругать: 
подслушивайте, гэбисты, - 
нам скрывать нечего! Если 
мы обличаем режим по теле-
фону, заодно обращаемся и к 
вечному «товарищу майору»: 
а мы вас не боимся! Мы мо-
жем дать отпор хамоватому 
гаишнику и бросить в лицо 
омоновцу «преступник». Нас 
никогда не уничтожит страх. 
Но нас может уничтожить 
лень.

Мы бесстрашны, но лени-
вы. Сидя за компьютером и 
наслаждаясь горячим кофе, 
мы можем справиться с ро-
той ОМОНа и вообще со всем 
режимом, если они, конеч-
но, соизволят явиться прямо 
сюда, в уютную комнату. Мы 
разочаровываемся, когда на 
площадь выходит несколько 
десятков человек, и удивля-
емся – «а почему так мало? 
Не-е-ет, все-таки слаба оппо-
зиция!», - но не отрываемся 
от кофе и компьютера, пред-
почитая вести виртуальную 
борьбу с режимом. При этом 
мы говорим себе: «А чего сей-
час куда-нибудь выходить? 
Их там семьдесят человек, 
ну буду я семьдесят первым, 
это ничего не изменит. Зато в 
день выборов я точно выйду 
на площадь! А таких, как я, 
десятки тысяч. Вот это будет 
сила!»

Таких действительно много. 
Смелых и ленивых. И причин, 
чтобы не идти на площадь, 
тоже может быть много. Я все 
понимаю: грипп, холодно, на 
работе нужно задержаться, 
ребенка не с кем оставить, да 
и просто лень тащиться куда-
то, иногда через весь город, и 
непонятно, зачем. В худшем 
случае разгонят и еще дубин-
кой по почкам треснут, в луч-

шем – дадут полчаса постоять 
на морозе с портретами, от 
которых будут шарахаться 
прохожие, идущие в сосед-
ний ресторан. Все равно про-
хожие не подойдут и не спро-
сят, кто это на портретах, не 
знают они Автуховича и знать 
не хотят, так зачем куда-то 
идти? Уж лучше выходить на 
площадь раз в четыре года, 
а потом быстро возвращать-
ся к любимому компьютеру 
и писать комментарии по 
поводу того, что оппозиция 
сплоховала и не сделала ре-
волюцию: мы-то были готовы 
поучаствовать, пять лет дома 
сидели, но сегодня вышли!

Так и будет, если записать в 
свой органайзер: «раз в пять 
лет – выход на площадь, же-
лательно с возвращением 
домой до полуночи, чтобы 
успеть порезвиться в Интер-
нете по поводу слабой оппо-
зиции». Согласна, что выборы 
– фактор мобилизующий. Но 
ничего не произойдет, если 
оставшийся до них год мы 
проведем в Сети. Тем более 
что с 1 июля даже это не будет 
гарантировано.

В конце концов, победа 
и освобождение страны от 
Лукашенко и прочего исто-
рического мусора нужны не 
оппозиции, а каждому из нас. 
И те, кто ждет, что придет оп-
позиция и сметет режим, поч-
ти не отличаются от запуган-
ных чиновников, ожидающих 
бога из машины. Я не призы-
ваю ходить на площадь каж-
дый день или даже каждый 
месяц. Но каждый, кто хочет 
победы, должен что-то для 
этого делать. Например, хотя 
бы распечатывать важную 
информацию с оппозицион-
ных сайтов в паре десятков 
экземпляров и, возвращаясь 
с работы, бросать в почтовые 
ящики в своем подъезде – 
пара минут, а дело полезное. 
Или звонить всем знакомым, 
не подключенным к Интер-
нету, и сообщать о времени 
и месте проведения акций. 
Или рассылать информацию 
всему контакт-листу. Или 
предлагать все-таки прийти: 
встретиться с друзьями неча-
сто получается при всеобщей 
занятости, так почему бы не 
назначить встречу на площа-
ди? Отличное, по-моему, на-
чало вечера. А потом – хоть 
на «Аватар», хоть в клуб, хоть 
в гости.

Что может сделать каждый 
из нас? Больше, чем я могу 
придумать. Так предлагайте. 
Давайте действовать - все, 
кто не хочет пускаться в бег 
на лыжах по вышестоящему 
свистку. Иначе так вся жизнь 
пройдет – в ожидании пере-
мен и неготовности в них уча-
ствовать. А в гробу на лыжах 
как-то неудобно.

ирина  Халип.

«Гэта не лепшы варыянт 
для афіцыйнага Мінска, — так 
пракаментаваў верагодную пера-
могу лідэра Партыі рэгіёнаў на вы-
барах у суседзяў мінскі аналітык 
Андрэй Фёдараў. — У Януковіча 
імідж прамаскоўскага палітыка. 

Беларускае кіраўніцтва, трэба 
думаць, пабойваецца, што апы-
нецца ў цені. Для Масквы Украіна 
безумоўна важнейшая за Бела-
русь». 

Іншая рэч, дадае Фёдараў, 
што праз нейкі час у адносінах 
Расіі з Украінай усё стане на свае 
месцы, бо насамрэч Януковіч — 
праўкраінскі палітык. Больш за 
тое, ён кроўна зацікаўлены ага-
роджваць сваіх сяброў з бізнесу 
ад экспансіі з усходу, гаворыць эксперт.

Ён прагназуе: у любым выпадку Мінск 
будзе змушаны ратыфікаваць падвеша-
ную яшчэ ў мінулым стагоддзі дамову 
пра мяжу з Украінай. Гэты «вісяк» элемен-
тарна тармозіць эканамічную супрацу. 
І наогул, у выпадку перамогі Януковіча 
дачыненні па лініі Кіеў — Мінск стануць 
болей прагматычнымі.

У адрозненне ад Юшчанкі, новы 
прэзідэнт не будзе прыбірацца ў тогу 
медыятара паміж аўтарытарнай белару-
скай уладай і дэмакратычнай Еўропай. 
На час заціхнуць, мабыць, і энергетыч-
ныя гульні, разлічаныя найперш на тое, 
каб ціснуць на псіхіку Маскве: вось мы 
зараз запусцім трубу Адэса — Броды ў 
аверсным рэжыме і да т.п. 

Хоць шукаць альтэрнатывы расійскім 
энерганосьбітам усё роўна давядзецца 
і Мінску, і Кіеву. І гэта аб’ектыўна лепш 
рабіць у звязцы — як паміж сабой, так і 
з Еўразвязам.

Ну, а з Бруселем беларуская ўлада ця-
пер і так размаўляе без пасярэднікаў. І 
пры ўсёй непадатлівасці наўрад ці за-
хоча страчваць гэты козыр. Заходні тыл 
патрэбны дзеля таго, каб ямчэй упірацца 
рогам перад Масквой.

Што да нібыта паразы дэмакратыі ва 
Украіне, то і гэтая выснова павярхоўная. 
Як ні парадаксальна, але гэтыя выба-
ры паказваюць, што дэмакратычная 
сістэма стрымак ды і процівагаў у нашых 
паўднёвых суседзяў умацавалася. 

Так, там шмат бруду і карупцыі, 
саўковая спадчына ўчэпіста трымае ў 
палоне і эліты, і электарат. Але ўжо ста-
ла дадзенасцю палітычная канкурэнцыя. 
Там вышэйшы ўзровень свабоды прэсы. 
Там улада — пры любых персаналіях — у 
значна большай ступені, чым у нас, зму-
шана лічыцца з настроямі ў грамадстве. 
Асабліва з улікам таго разлому ў краіне — 
практычна напалам, які адлюстравалі гэ-
тыя выбары. Пры такім раскладзе абвяш-
чаць апанентаў «адмарозкамі», ладзіць 
усялякія вендэты вельмі небяспечна.

Дарэчы, многія эксперты мяркуюць, 
што небяспека правадырства была б 

значна мацнейшая, калі б апынулася пры 
стырне тэрмаядзерная Юлія Цімашэнка. 

«Добрая навіна — не перамагла 
Цімашэнка, дрэнная навіна — перамог 
Януковіч», — змрочна пажартаваў на ра-
дыё «Свабода» публіцыст Анатоль Стрэ-
ляны.

Краіну яшчэ будзе ліхаманіць. Нова-
му прэзідэнту прарочаць праблемы 
з легітымнасцю. Дэмакратыя ўвогуле 
клапотная справа. «Гэта пытанне 
каштоўнасцяў, — гаворыць беларускі 
палітолаг Валер Карбалевіч. — Для 
кагосьці найважнейшы парадак любым 
коштам, для іншага найважнейшай ёсць 
дастатковая ступень свабоды. Дэмакра-
тыя — гэта не выбар ідэальнага кіраўніка, 
а хутчэй магчымасць змяніць таго, хто не 
падабаецца».

У Беларусі працэс электаральнай 
ратацыі кіроўных эліт заблакаваны вось 
ужо другое дзесяцігоддзе. Можна ківаць 
на высокі рэйтынг нязменнага прэзідэнта. 
Але ў краіне выпаленага палітычнага 
поля ўсе рэйтынгі вельмі ўмоўныя. Іх сэнс 
страчваецца. Ну як можна разважаць, на-
прыклад, пра рэйтынг Сталіна ці Брэжне-
ва? Народ у прынцыпе не ведае альтэр-
натывы. Народ лічыць выбары выключна 
дэкаратыўнай, цырыманіяльнай рэччу: 
ну схадзіў на ўчастак піва папіць…

Ва Украіне барацьба ідзе ў рэале. Вось 
і цяпер пра перамогу Януковіча мы раз-
важаем толькі гіпатэтычна. Напэўна пач-
нуцца спрэчкі. 

Але ў любым выпадку некалькі неза-
лежных экзіт полаў (за што ў нас даюць 
па галаве) — як рэнтген, што прасвечвае 
падлік галасоў.

Тут тузінам працэнтаў налева направа 
не пакідаешся.

Доўгі час фішкай беларускай ула-
ды была сытая стабільнасць. Але міф 
пасыпаўся, як толькі Расія прыкруціла 
кранік. І зараз усё ясней, што стагна-
цыя будзе доўга і пакутліва вылазіць 
бокам. Нас абгоняць суседзі, якія ўжо 
перажывуць да таго часу эканамічную і 
палітычную ломку.

Аляксандр Класкоўскі, 
белаПАН.

Одно из самых печальных зре-
лищ в Беларуси – лукашенковская 
лыжня. И не потому, что Лукашен-
ко в лыжном костюме не шибко 
эстетичен.

И не потому, что отвратитель-
ны профессиональные лыжники, 
которые замедляют бег, чтобы 
не прийти к финишу раньше, чем 
им разрешат. А потому, что, кро-
ме спортсменов, пэтэушников и 
Лукашенко, на лыжню по приказу 
выходят белорусские чиновники. 
Они в большинстве своем немоло-
ды и нездоровы. Перед забегом они думают о том, что хорошо бы не финиши-
ровать с сердечным приступом, а еще желательно не финишировать насовсем. 
Но их выгоняет из дома страх.

Калі разважаць просталінейна, то ў беларускіх вярхах нібыта 
павінны пляскаць у ладкі без пяці хвілін трыумфу Януковіча ва 
Украіне.

У вачах добрай часткі публікі яго прыход да ўлады ставіць 
сімвалічны крыж на ідэалах аранжавай рэвалюцыі, якая пяць гадоў 
таму так напалохала беларускае начальства.

І тутэйшыя дзяржаўныя СМІ, трэба меркаваць, старанна адпра-
цуюць гэтую тэму. Вось, маўляў, наеліся нашы паўднёвыя суседзі хва-
ленай дэмакратыі ад пуза. Пераканаліся: гэта не сала, ёю сыты не 
будзеш!

Але такія дубовыя сілагізмы — прымітыў для піпла. На справе ўсё 
больш складана.



№3, ЛЮты 2010 ГоДА 6 стар.ГАСЦIНЕЦ

заснавальнік і рэдактар: 
Леанід Гаравы

Адрас рэдакцыі: 211573, г. Гарадок, 
вул. Гагарына, д.30Б, кв.16. E-mail: 250318@list.ru
Тэл. 8-02139-4-42-52, маб. + 375(29)6723842 (V),
+375(33)6969347  (MTC) 

Наклад: 290 асобнікаў. 
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Распаўсюджваецца бясплатна

«Дажынкі» ў крэдыт
Днямі ў інтэрнэт быў выкладзены прыклад-

ны план з «Асноўнымі мерапрыемствамі па 
падрыхтоўцы Лідскага раёна» за подпісам ужо 
былога кіраўніка Гродзеншчыны Уладзіміра 
Саўчанкі. Намеснік старшыні Лідскага рай-
выканкама Яраслаў Мікавоз пацвердзіў яго 
існаванне. Па словах супрацоўнікаў лідскіх 
дзяржаўных устаноў, цяпер дакумент рассы-
лаецца ім для азнаямлення.

Пра тое, як збіраюцца дзяліць дажынкавы 
пірог коштам 170 мільёнаў даляраў (!), трохі 
пазней, а зараз адказ на галоўнае пытанне — 
адкуль возьмуцца грошы?

Фінансаванне свята ў апошнія гады пе-
раклалася з рэспубліканскіх плячэй на 
рэгіянальныя. За сродкі дзяржаўнага бюджэ-
ту будуць пабудаваныя толькі гарадскі ста-
дыён і Лядовы палац — як жа без яго — ды 
адрамантаваны мясцовы каледж.

Дапамога ад вобласці большая — каля 
$11 мільёнаў. Галоўная частка гэтых грошай 
пойдзе на рэстаўрацыю Лідскага замка.

Ажно 58% ад бюджэту «Дажынак 2010» 
($100 мільёнаў!) плануюць атрымаць з 
банкаўскіх крэдытаў. Прынцыпы «гуляць дык 
гуляць» і «пасля нас — хоць патоп» загоніць 
Ліду ў даўгі на дзесяцігоддзе наперад. Летась 
кобрынскія ўлады таксама набралі крэдытаў, 
але іх колькасць была ўтрая меншая за сёлет-
нюю.

здаровае цела…
Дажынкі не былі б дажынкамі, калі б у Лідзе 

не пачалі будаваць Лядовы палац. Ён будзе 
каштаваць $7,5 мільёна. Два футбольныя ста-
дыёны — адзін новы, другі адрамантаваны 
— абыдуцца яшчэ ў $3,75 мільёна. Нарэшце, 
спарткомплекс — тыя самыя $3,75 мільёна.

«Хіт сезона» — аквапарк у крэдыт. Усе $15 
мільёнаў на яго будаўніцтва мусяць выдзеліць 

банкі.
Дарэчы, кобрынскі аквапарк фатальна не 

загружаны праз адсутнасць ахвотных пла-
ваць.

… ці здаровы дух?
У адрозненне ад спорту, культурна 

гістарычная праграма выглядае беднавата. 
Нарэшце дачакаецца рэканструкцыі гонар 
горада — Лідскі замак. Рамонтныя працы бу-
дуць каштаваць удвая танней за аквапарк.

Раздзел «культавыя аб’екты» скарочаны да 
мінімуму. Рамонт пяці храмаў умясцілі ў $200 
тысяч. І то, крыніцы фінансавання большасці 
з іх дагэтуль нявызначаныя. Толькі з касцё-
лам усё зразумела — на яго грошай няма, а 
таму капітальны рамонт будзе праводзіцца 
за сродкі грамадзянаў. Да слова, адна гра-
мадская прыбіральня ў цэнтры Ліды будзе 
каштаваць больш за ўсе храмы…

Спонсара на помнік Гедыміну за $300 тысяч 
таксама пакуль няма.

Мясцовым уладам не дае спаць спакойна 
поспех 3D кінатэатра «Кіеў» у Мінску, білеты 
на кінасеансы ў які распрадаюцца на месяц 
наперад. Таму наступным горадам з 3D стане 
менавіта «дажынкавая» Ліда.

Мяркуючы па досведзе мінулых гадоў, з 
кожным месяцам праект будзе разрастацца 
ўсё мацней. Раённыя чыноўнікі разумеюць, 
што «Дажынкі» — унікальная магчымасць 
падаіць карову з фактычна невычэрпным за-
пасам малака, і таму хочуць запланаваць як 
мага больш мерапрыемстваў. Калі правілы 
правядзення свята застануцца ранейшымі, 
наступная магчымасць комплекснага рамон-
ту горада надарыцца прыблізна праз 100 
гадоў.

ягор Марціновіч.

ЖАДНоСть фРАеРА
Курица - не птица, Польша – не загра-

ница. Всегда надо отличать народную 
мудрость от глупых шуток. 

Глупая шутка советских времен преврати-
лась в психологический комплекс белорус-
ской политики. Польша для официального 
Минска - враг, а белорусские поляки - враги в 
квадрате, потому что они  поляки и еще оппо-
зиционеры.  Поэтому уже который год громят 
независимый Союз поляков.

Признаюсь, люблю во время дружеской 
вечеринки с  друзьями порассуждать  о вине 
польской элиты в деле уничтожения белорус-
ской национальной идентичности и культуры. 
Вспоминаю заносчивую шляхту и полониза-
цию белорусских земель. Обязательно упре-
кну польского собеседника в имперских за-
машках по отношению к восточным соседям. 
Хотя также приятно найти у себя каплю поль-
ской крови и ощущать, что польский язык для 
тебя - не китайская грамота.

Еще больше люблю пощекотать нервы сво-
им русским друзьям. Хит любого застолья 
после 5 рюмки - моя теория про белых рус-
сов, нетронутых татарами. Мне самому нра-
вится думать о себе, как о прямом потомке 
кривичей и прочих граждан Киевской Руси, 
сохранивших свой чистый облик на фоне 
татаро-монгольских нашествий: ведь я такой 
и высокий, и русый,  и обликом светл. Конеч-
но, все эти анекдоты часто ложатся в основу 
национальной легенды, врастают в  постула-
ты национальной идеологии, делают их эмо-
ционально окрашенными. Но превращать эти 
анекдоты в основу вашей реальной деятель-
ности - верх идиотизма.

Можно щекотать нервы и подкалывать по-
дружески, хотя и здесь мера важна. При этом 
я люблю ездить к соседям и отношусь к ним 
с глубоким уважением, понимаю значение и 
силу этих государств,  масштаб их интеллек-
туального влияния на белорусское общество, 
место в современном мире. Должна быть  
грань между вашим самомнением и тем, как 
вы его проявляете  в реальной жизни.

Удивляет терпение поляков. Несколько 
лет подряд белорусские власти унижают 
польское меньшинство. Перечитайте архивы 

«Белорусского партизан» - скандал за скан-
далом. Замордовали буквально уже поляков. 
Но когда-нибудь им же надоест терпеть это 
белорусское вероломство. Пока Минск поль-
зовался фантомными болями польского вели-
чия, разводил их на желании играть главную 
роль в Восточной Европе. Польские политики  
в ответ возились с белорусским лидером и 
временами готовы были обменять несколько 
сотен своих земляков на большие политиче-
ские интересы. Но ситуация выходит за рамки 
здравого смысла.

Всегда хочется увидеть лицо белорусского 
официального идиотизма. Хочется посмо-
треть в глаза тому конкретному чекисту, кото-
рый, например, отдал приказ облить машину 
Анжелы Борис краской и проткнуть гвоздем 
колеса.  Явно это будет одутловатое лицо с 
признаками дегератизма или молодое лицо 
садиста, которое лет через 10 тоже станет 
одутловатым с признаками раннего алкого-
лизма. А что за лицо приказало вломиться в 
дом в городе Ивенец. Кому так нетерпелось  
отобрать этот мягко говоря скромный «до-
мик в деревне»? Неужели дом в Ивенце  стоит 
той финансовой помощи, которую Лукашенко 
ждет из Европы и которую, в результате, не 
дождется в ближайшее время.

Я могу понять сильные чувства, которые 
толкают человека на безумные поступки. В 
отношениях между мужчиной и женщиной 
это случается довольно часто - от любви до 
ненависти один шаг, и предательство в самых 
чудовищных формах здесь  не редкость. Силь-
ное чувство лишает людей рассудка, но это 
справедливо исключительно для отношений 
между двумя людьми, а не двумя народами 
или двумя государствами. В противном случае 
рождается фашизм со всеми последствия.

 
Не сомневаюсь, что президент Лукашенко 

презирает всех вокруг - и поляков, и русских. 
Однако следует держать свои чувства в узде 
и не заниматься  пакостями, от которых уже 
всех тошнит. Особенно, если эти пакости мел-
кие.

Павел Шеремет, 
«белорусский партизан».

Грамадскі туалет 
даражэйшы за пяць храмаў

Вітражы на віцебскім вакза-
ле былі ўсталяваныя ў першыя 
гады незалежнасці Беларусі і 
даўно мулялі вочы чыноўнікам 
сваёй «ідэалагічнай 
н я в ытр ы м а н а с ц ю » . 
Цяпер у будынак 
сярэдзіны XX стагод-
дзя ўсталёўваюцца 
таніраваныя лю-
стэркавыя вокны, а 
вітражы, па словах 
начальніка вакзала, 
цытую: «выкінутыя ў 
металалом».

Не дэмантаванымі пакуль 
засталіся вітражы на фасадзе 
будынка, але хутка дабяруцца 
і да іх.

Парэшткі былой прыгажосці 

можна назіраць на будаўнічай 
пляцоўцы. Ніхто не падбаў пра 
асцярожны дэмантаж адной са 
славутасцяў Віцебска. Падоб-

на на гэтую складаную апера-
цыю не знайшлося ні грошаў, 
ні жадання.

Нагадаем, што па патраба-
ванню Аляксандра Косінца, 

якое ён выказаў 3 снежня 2009 
года на паседжанні штаба, 
тэрмін рэканструкцыі вакзала 
скарочаны на 10 месяцаў. Ця-

пер працы павінны 
прасці ў два эта-
пы і скончыцца 1 
ліпеня 2010 года, 
замест трох этапаў 
з заканчэннем 
працы ў красавіку 
2011 года.

Таксама стар-
шыня Віцебскага 
а б л в ы к а н к а м а 

загадаў аформіць у адзіным 
стылі Прывакзальную плош-
чу і прылеглую да яе частку 
вуліцы імя Кірава.

Знішчаны ўніКальныя вітражы 
З «паГоняЙ» 

Лідскія «Дажынкі 2010» будуць каштаваць 485 мільярдаў рублёў ($170 мільёнаў). На 
што іх патрацяць?

У першыя дні года быў названы чарговы горад шчасліўчык. Гонар атрымаць тыпа-
вую рэканструкцыю райцэнтра дастаўся Лідзе.

бюджэт сёлетніх «Дажынак» б’е ўсе рэкорды. зрэшты, тэндэнцыя назіраецца з году 
ў год. У рублёвым эквіваленце бюджэт свята павялічваецца штогод — «орша 2008» — 
320 млрд, «Кобрын 2009» — 330 млрд, «Ліда 2010» — 485 млрд.

Падчас рэканструкцыі чыгуначнага вак-
зала ў віцебску знішчылі ўнікальны ком-
плекс вітражоў з выявамі гербаў абласных 
гарадоў. Цэнтрам кампазіцыі быў вітраж з 
гербам «Пагоня» і надпісам «беларусь» на 
бел-чырвона-белым фоне. 

«Завтра твоей страны» 
анализирует, в каких сферах 
российского бизнеса за по-
следние пять лет лучше всего 
удалось реализовать себя бе-
лорусам.

Вместе с выходцами из Бе-
ларуси, которые изначально 
отдали предпочтение россий-
ским, европейским и амери-
канским учебным учреждени-
ям, белорусские специалисты 
составляют значительную 
прослойку топ-менеджеров в 
российских компаниях. Сфе-
ры, где особо ценят белору-
сов - ИТ, интернет, телекомму-
никации и финансы.

В сфере высоких техно-
логий хорошо известно имя 
Дмитрия Конаша - регио-
нального директора Intel в 
России и СНГ. Он закончил Бе-
лорусский государственный 
университет информатики и 
радиоэлектроники, а потом 
аспирантуру в Оксфорде и 
бизнес-школу во Франции. 
Бывший гомельчанин Павел 
Терещенко, занимая долж-
ность генерального дирек-
тора «Ростелекома», до июня 
2009 года отвечал за развитие 
бизнеса. Он уволился после 
назначения нового руководи-
теля «Ростелекома».

Среди более молодых 
успешных менеджеров вы-
деляется Дмитрий Цедрик, 
возглавивший в 2010 году 
«Медиахолдинг первый аль-

тернативный». Раньше Дми-
трий работал в «Белтелекоме» 
и МТС. В этой же отрасли про-
явил себя и выпускник Бел-
госуниверситета Александр 
Страх, который возглавляет 
юридическую службу по за-
щите интеллектуальной соб-
ственности в России и стра-
н а х С Н Г 

«Май-
к р о с о ф т Рус».

Еще больше востребованы 
белорусские специалисты и 
уроженцы Беларуси в финан-
совой сфере: Андрей Омель-
чук - вице-президент Москов-
ского банка реконструкции 
и развития, Юлия Анохина 
- вице-президент фонда пря-
мых инвестиций «Сумма-
капитал», Сергей Шейков 
- управляющий директор по 
работе с корпоративными 
клиентами инвестиционной 
группы «Олма».

Достаточно много бело-
русов работает в качестве 
антикризисных менеджеров 
и специалистов-управленцев. 

Своими проектами по араб-
ским инвестициям в Беларусь 
известен бывший управ-
ляющий партнер минской 
фирмы «Системное бизнес-
консультирование» Михаил 
Чучкевич. Сейчас он - дирек-
тор проектного офиса «Росна-
но». Должность заместителя 
генерального директора по 
корпоративному управлению 
и реструктуризации компа-
нии «Амтел-Фредештайн» до 
сентября 2009 года занимал 
бывший минчанин Нико-
лай Халько. В авиационном 
холдинге AirUnion работал 
первым заместителем управ-
ляющего директора Сергей 
Колтович. Выпускник Бело-
русского государственного 
университета информатики и 
радиоэлектроники Алекс Кан-
торович возглавлял аналити-
ческую службу МДМ-банка.

В список «Завтра твоей 
страны» вошли только те спе-
циалисты, которые занимают 
либо занимали в названный 
период первую-вторую по-
зиции в компаниях. За ними 
следует достаточно внуши-
тельный шлейф уроженцев 
Беларуси и выпускников 
белорусских вузов, которые 
пока сидят в аналитических 
отделах, являются замести-
телями или начальниками 
управлений и департаментов. 
И надо сказать, что с каждым 
годом их становится все больше.

Какие «мозги» утекли из беларуси

Отток 
высококва-

лифицированных 
специалистов за 
рубеж является оче-
видным фактом для 

белорусского 
рынка.

в январе недобор налоговых доходов в бюджет страны составил 200 млрд. ру-
блей. об этом заявил министр финансов Андрей Харковец 4 февраля в Минске 
на коллегии Минфина. 

Недобор доходов в бюджет 
составил 200 млрд. рублей

«В посткризисный период 
напряженность в экономике 
и финансах государства со-
храняется», — заявил он. Как 
считает министр, об этом сви-
детельствуют итоги января 
2010 года. В республиканский 
бюджет без учета доходов 
фондов поступило 2 трлн. ру-
блей, что соответствует уров-
ню апреля прошлого года.

«По сравнению с плановой 

динамикой доходов бюджет 
уже недобирает порядка 200 
млрд. рублей. Провалены 
поступления по НДС, акци-
зам, налоговым доходам от 
внешнеэкономической дея-
тельности, — констатировал 
глава Минфина. — Если по 
внешнеэкономической дея-
тельности еще можно найти 
объяснение, то результаты по 
НДС и акцизам — следствие 

недостаточных темпов роста 
в экономике». По словам Хар-
ковца, это является «тревож-
ным сигналом» по всем уров-
ням бюджетной системы.

«Сегодня должен быть про-
веден анализ формирования 
налоговой базы с оценками, 
где мы отстаем, и предложе-
ниями по исправлению си-
туации», — подчеркнул Хар-
ковец.


